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intha elfelejtettünk volna élni. Nem tudom, régen 
boldogabbak voltak-e a házasságok. Azt sem, hogy 
a gyerekek több odafigyelést és szeretetet kaptak-e.

Azt viszont hallom, hogy amikor megkérdezik az ötvenedik házassági 
évfordulóját ünneplő nénit meg bácsit, mi a titok, valami olyasmit 
válaszolnak: mi még egy olyan világban nőttünk fel, amelyben nem 
kidobták, hanem megjavították, ami elromlott. De – teszik hozzá – ezt 
elmondani nem lehet. Ezt meg kell élni.

Vajon ki tanít meg arra, hogyan éljük meg a párkapcsolatunkat? 
hogyan készüljünk a házasságra? Ki magyarázza el, mit várhatunk, 
és mit nem? Mi az illúzió, és mi a valóság? Ki mondja el, a tömérdek 
rossz hír ellenére mégis mitől olyan gyönyörűséges az egész? Ki segít 
elkerülni az ingoványos területeket – és meglelni a zsombékokat? 
Ki mutatja meg, hogyan kell a szerelmet a fogunk között tartani – és 
átvinni a túlsó partra?

Mintha lenne valaki, aki élni tanít.
Csaba testvér üzenete nagyon egyszerű. ápoljátok a kapcsolato-

tokat. Akarjátok megtartani egymást. A megoldásokat mindig belül 
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keressétek. Maradjatok kíváncsiak egymásra. És ha a szív kevésbé he-
vesen dobog, vessétek be az eszeteket és az akaratotokat. Egymás mel-
lett döntöttetek: tartsátok meg egymást ebben a döntésben. Szánjatok 
egymásra időt, igazi, minőségi időt. Tanuljátok meg, hogy a házasság 
az alázat iskolája. Tapasztaljátok meg, hogy a házasság az ujjongó 
öröm lehetősége.

Tényleg egyszerű. ha a házasság rendben van, a család is rendben 
van. ha a házasság bajban van, a család is bajban van. A házasság 
szentség; a gyermekek pedig ennek a szeretetközösségnek a gyümöl-
csei. Vagyis nem a gyerekeinknek kell mindent megadnunk, hanem 
a házasságot kell életben tartanunk: azzal ugyanis a gyerekek is min-
dent megkapnak, amire igazán szükségük van.

Mondják: elrontani egyedül is lehet, igazán jól csinálni viszont csak 
együtt. Együtt – hármasban. Mert ha csak a kettőnk erejében bízunk, 
borítékolható a közös kudarcunk.

Csaba testvér egyszerű üzenete reményt ad: Isten velünk van – még 
akkor is, ha mi nem vagyunk vele. ha hívjuk, egyre közelebb jön. Sőt: 
már messziről figyel, elénk rohan, a nyakunkba borul. Úgy szeret, 
hogy elakad a szavunk.

Mintha úgy éreznénk: valamit megint tanultunk az életről. Leg-
alábbis a fejünkben már van valami.

Aztán ha a fejünk képes elereszteni ezt a tudást, és engedi, hogy 
az a szívünkbe és a tetteinkbe költözzön, talán akkor… igen: akkor 
kezdhetünk igazán újra megtanulni élni.

Budapest ,  2023 szeptemberében

S Ü V E g E S  g E R g Ő
huszonhárom éve házas, négy gyermek édesapja
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z olvasó joggal teheti fel a kérdést: hogy van mersze 
bárkinek olyan témában könyvet írni, amit ő maga 
nem élt át? Egy szerzetes pap esetében például tarthat 

attól, hogy a saját szerzetesi útját magasabb rendűnek tartja, ezért 
esetleg kissé lekezelően beszél a családos emberekről. de félő az is, 
hogy földtől elrugaszkodott helyzetelemzést és megoldásokat kínál. 
A kérdés olyannyira jogos, hogy amikor a Végtelen-sorozat kötetei-
ben hosszan faggattam Csaba testvért a házasságban felmerülő örö-
mökről, gondokról, egyszer azt mondta: „Nekem, mint cölibátusban 
élő embernek, nem is tudom, hogy van-e jogom hozzászólni ehhez 
a témához.” Erre én azt feleltem: „Az orvos sem csak azt a betegséget 
gyógyítja, amelyen ő maga már átesett.”

Böjte Csaba nemcsak több mint ötezer gyermek nevelőapja, több 
száz szociális család gondviselője, irányítója, mondhatni, a leg-
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nagyobb nagycsaládos, hanem lelkipásztor, gyóntatóatya is, akihez 
sok házasember fordul lelki vezetésért, tanácsért. Talán kevesen 
látnak annyi sebzett életet, ami az elrontott kapcsolatokból fakad, 
mint ő. Emellett szoros kapcsolatot ápol nagycsaládos közösségek-
kel is, így útmutatásai a való életből táplálkoznak. Könyveiben több 
történetet is mesél arról, hogyan sikerült egy-egy megbicsaklott há-
zasságot rendbe hozni. Vajon ki tud többet egy szívműtétről: az, akit 
operálnak, vagy az, aki a beavatkozást végzi? Vagy ki látja jobban az 
erdőt: az, aki benne sétál, vagy az, aki léghajón fölötte suhan? Más 
perspektívából látják: egyik az apró, egyéni részleteket ismeri alapo-
sabban, a másiknak több családra, élethelyzetre van rálátása.

És vajon a házasembert más anyagból gyúrták, vajon egészen más 
receptre van szüksége ahhoz, hogyan lehet boldog, mint az egyedül-
állónak? A kulcs minden élethelyzetben ugyanaz: az önmagát aján-
dékként megélő ember szeretete, aki a rábízottakért kész önmagáról 
is megfeledkezni, és a figyelem, az elfogadás, a gondoskodás, a gyen-
gédség nagylelkű ajándékát adni.

Ez a könyv Csaba testvér előadásainak és közös beszélgetéseinknek 
az esszenciája, amelyek hanganyagát leírtam, és témakörökbe rendez-
tem. A házasság útjának tizennyolc mérföldkövét egy életen át lehet 
olvasni. Új és új állomások érintenek meg mélyebben minket, attól 
függően, hogy utunkon éppen hol tartunk. Szerelmünk a kezdeti lo-
bogását éli, vagy feszültségek vannak köztünk, és megértésre vágyunk 
a mindennapi hajszában, taposómalomban? „A nehéz hűséget” (Jó-
zsef Attila) igyekszünk könnyűvé tenni egymás számára, vagy talán 
özvegyek lettünk, egyedül maradtunk? Éppen első gyermekünket vár-
juk, vagy már az életre próbáljuk nevelni utódainkat, esetleg segítjük 
őket kirepülni a fészekből? Netán gyengülő, betegeskedő szüleinkről 
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kell gondoskodnunk? Mi a jelenlegi feladatunk: az önnevelés, az ott-
honteremtés, a közösségépítés, vagy a válságokkal, nehézségekkel 
való szembenézés?

Ma már számos asszertív kommunikációt segítő, párkapcsolat-gaz-
dagító könyvet lehet kapni, amelyek hasznos gyakorlati tanácsokkal 
szolgálnak. Miben más ez a kötet? Csaba testvér gondolatai mindeze-
ken túl segítik a családi életünket egy szélesebb, spirituális kontex-
tusban látni, az isteni erőforráshoz csatlakoztatni. Isten, aki életre és 
szeretni hívott bennünket, olyan helyzetekben is megsegít, ahol mi 
már erőink végéhez értünk.

Túl a harmincadik házassági évfordulónkon férjemmel, négy gyer-
mek édesanyjaként, három kis unokával körülöttem bátran mondom, 
hogy családban élni szép. A szép élet nem azt jelenti, hogy békega-
lambok röpködnek körülöttünk, áhítat lengi körbe az otthonunkat, 
minden csupa móka és kacagás, hanem természetszerűleg beletartoz-
nak a könnyek és a felcsattanások, koccanások, súrlódások is. A csa-
ládi élet nem működik magától. Tenni kell azért, hogy ne szerelmünk 
kihűlő hamuját őrizgessük, hanem napról napra felszítsuk a szeretet 
tüzét. Tenni kell azért, hogy gyermekeinknek ne csak a testét, hanem 
a lelkét is megszüljük a földi és az örök életre. Kívánjuk, hogy köny-
vünk legyen iránytűjük és segítő útitársuk életútjukon!

Budaörs,  2023 szeptemberében
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